
1 
 

Úvod  

 

Začíná rok 2018 – zase jeden „osmičkový rok“!     Jaký bude? 

 

Historie naší země a potažmo i Veselé nebyla vždy v osmičkových letech příznivá:  

28. 10. 1918 – vyhlášení samostatného československého státu a schválení dohody, že nový stát bude 
republikou  

29. 9. 1938 – Mnichovská dohoda o postoupení pohraničních území Československa obývaných Němci 
(tzv. Sudet) Německu (o nás bez nás rozhodli zástupci Německa, Itálie, Francie a Velké Británie) 

25. 2. 1948 – komunistický státní převrat – dnes vnímán jako přechod od demokracie k totalitě 
znamenající připojení k ruskému mocenskému bloku, počátek politického útlaku, příčina 
ekonomického úpadku a velké emigrační vlny obyvatelstva.  

21. 8. 1968 – invaze vojáků Varšavské smlouvy do Československa – vpád vojsk pěti komunistických 
zemí včele s tehdejším Sovětským svazem na žádost konzervativního křídla Komunistické strany 
Československa  

 

S výjimkou roku 1918 bilance víc než nepříznivá. 

 

Z pohledu historie Veselé však musíme ještě doplnit: 

28. 10. 1928 – „o druhé hodině odpoledne vyšel mohutný průvod žáků a občanů od staré školy 
k starostovi a předsedovi místní školní rady Janu Heryánovi pro základní kámen ke stavbě nové školy, o 
kterou usiloval už před lety učitel Karel Neuwirth pro neudržitelný stav staré školy – zdraví dítek vážně 
ohroženo!“ (citace z veselské kroniky) 

5. 8. 1968 – vznik Tělovýchovné jednoty Veselá. Do sportovního dění v obci se zapojila významná část 
občanů, veselští sportovci se dokázali vypořádávat s mnoha překážkami (i generačními) a navzdory 
času dobře fungují dodnes! 
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Rok 2018 

Současnost – údaje od 1. 1. do 31. 12. 2018 podle údajů ze zašovské  matriky: 

Narozeni:                           6 dětí, z toho 4 děvčátka a 2 chlapci 

Zemřelí:                              4 občané        

Přistěhováni:                    17 osob 

Odstěhováni:                     3 občané 

Stav k  31. 12. 2018        524  obyvatel 

Ve veselském kostele byly pokřtěny  3  děti  a  uskutečněno 5  pohřbů (1 kremace, 4 do hrobu), sňatky 
byly uzavřeny 2. 

Zemřelí: 

29. 1. zemřela Ludmila Neradová ve věku nedožitých 69 let, byla jednou ze 70-ti občanů ČR, kteří 
v lednu a únoru zemřeli v souvislosti s chřipkovou epidemií.    Pracovala v Gumárnách Zubří, po 
zavedení přidružené výroby v JZD v Zašové pak na zdejší pile. S manželem vychovali dva syny, po smrti 
manžela se  starala o svou nemocnou maminku.  

3. 6. ve věku nedožitých 90 let zemřela Taťána Emlerová, v posledních letech života měla hlášen trvalý 
pobyt ve Veselé, na Valašsku,  u rodiny své jediné dcery, vnuka a pravnuků  

25. 9. ve věku 85 let zemřela Anna Švajdová. Byla velmi společenská, s manželem patřili k zakladatelům 
občanského sdružení Ráj,  vychovali syna a dvě dcery, velmi  těžce se oba vyrovnávali se smrtí své 
nejmladší dcery, která zemřela velmi mladá – ve věku nedožitých 30 let  

22. 12. zemřela Vlasta Kubějová ve věku 95 let,  s manželem a šesti  dětmi (tři dcery a tři synové) prožili 
značnou část života na veselských pasekách, dokud si  nepostavili v obci dům.  Svůj nelehký život však 
zvládala vždy s pověstnou houževnatostí, bojovností a úsměvem.  

30. 8. se přišlo mnoho lidí do zašovského kostela rozloučit se s  bývalým starostou obce Zašová a 
dlouholetým kapelníkem Zašovjanky Ing. Václavem Zvoníčkem, který zemřel po krátké těžké nemoci, 
v září by mu bylo 80 let. Celý jeho obdivuhodně plnohodnotný život včetně jeho poselství přiblížil všem 
zúčastněným jeho syn Jan.  

Jubilanti 

80 let: František Kuráň 

85 let: Jitka Zejdová 

86 let: Josef Jurajda 

87 let:  Anna Černochová  

88 let:  Ludmila Skalková 

89 let:  Ludmila Sadílková  

90 let:  Berta Porubová 

92 let:  Marie Idesová    
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Život v obci:  

Stavební činnost 

V prosinci 2017 Rada obce schválila projektovou dokumentaci pro územní rozhodnutí na chodníky ve 
Veselé, schválena rekonstrukce hasičské zbrojnice ve Veselé, úprava sociálního zařízení v knihovně ve 
Veselé, projekt na úpravu komunikace v Ráji. Z dotačních akcí byly uznány příspěvky na sanaci dvou 
sesuvných míst ve Veselé. Byly zahájeny pozemkové úpravy – výsledkem by mělo být navržení 
přístupových cest tak, aby všichni majitelé měli zajištěn přístup ke svým pozemkům, včetně opatření 
k zadržení vody v krajině a jiných pro přírodu důležitých věcí. 

V letošním roce uskutečněné investiční akce ve Veselé (vykázáno plnění rozpočtu Obce Zašová): 

oprava místní komunikace „V Ráji“ 1 875 tis. Kč (provizorní oprava propadlé cesty problém nevyřešila, 
v září celkovou definitivní opravu provedla firma Cobbler s.r.o. Zašová) 

Rekonstrukce sociálního zařízení v knihovně 145 tis. Kč 

Revitalizace zeleně u Pomníku padlých hrdinů 1. a 2. světové války 249 tis. Kč (zajistila firma Ing. 
Tomáše Vávry z  Kroměříže, na akci získán příspěvek od Státního fondu životního prostředí  ve výši 169 
tis. Kč)  - vysázeny nové keře a stromy včetně 4 lip, vystavěny kamenné zídky a 2 lavičky. 

Rekonstrukce hasičské zbrojnice 1 081 tis. Kč (obci poskytnuta ministerstvem zemědělství dotace 533 
tis., práce provedla stavební firma Vladislava Šuvady z Veselé), provedena nová elektroinstalace, 
vnitřní omítky a výměna střešní krytiny. 

Začátkem roku schválen obcí nový záměr pronájmu nebytových prostor restaurace v kulturním  domě 
ve Veselé, od 15. 3. stávající ceny pronájmu za přístavek 500 Kč a  celý kulturní dům 1500 Kč za den 
byly zvýšeny na 2000 Kč za den u pronájmu přístavku, 4 000 Kč za sál a 5 000 Kč za obojí s 50%ní slevou 
pro občany. 

Novým provozovatelem restaurace se od 1. 4. stal Jiří Skřičík. Předchozímu nájemci bylo proplaceno 
121 tis. Kč za provedené stavební úpravy a za 146 tis.  odkoupeno zařízení nutné k provozu restaurace 
(vzduchotechnika v kuchyni, vestavěný chladící box a skříně, nerezové stoly, barový pult). V současné 
době o provozování restaurací v malých obcích není velký zájem, což obce nutí provoz dotovat, účtují 
nájemcům nižší ceny nájmu, investují do vybavení.       

V letošním roce v areálu „Pod Smréčím“ byla zahájena velká investiční akce - Přístavba a rekonstrukce 
šaten TJ Veselá. Akci organizuje tenisový oddíl a probíhá za pomoci Obecního úřadu v Zašové – Obec 
poskytla dotaci ve výši 1 500 000 Kč, z  této dotace čerpáno letos 245 430 Kč, zbývající část bude 
proinvestována v dalším období.   

Po předloni zahájeném rozšíření napojení na druhý pramen veselského potoka začal lyžařský oddíl  
s modernizací zasněžování (zakoupeno vodní čerpadlo) 

V kostele sv. Martina proběhlo restaurování soch sv. Šebestiána a sv. Rocha, sochy byly ve špatném 
stavu působením červotoče a vlhkosti v kostele.  Restaurování dřevěných soch se opět ujal ostravský  
akademický sochař  a restaurátor MgA.  Jakub Gajda Ph.D. Ministerstvo kultury přispělo dotací ve výši 
180 000 Kč. Obě sochy byly posvěceny 10. 11. 2018 a doplnily již zrestaurovaný oltářní soubor – obraz 
sv. Martina a sochy andělů.  

Začínají stavby rodinných domků:  manželé Horákovi na horním konci a Mikešovi – v „Jehlicích“. 
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Obec Zašová získala 7,2 mil. Kč - dotaci z ministerstva pro místní rozvoj  na stavbu Komunitního domu 
seniorů (paušální částka dotace na 1 byt je 600 tis. Kč), byty by měly být dostavěny příští rok a mohou 
o ně požádat zájemci starší 60-ti let, kteří nevlastní žádnou nemovitost a jejich čistý měsíční příjem 
nepřesáhne průměrnou měsíční mzdu.  

22. 11. u „kulatého stolu s vedením obce“ zazněl záměr získat do vlastnictví obce budovu bývalé 
veselské školy, kde by byly vybudovány malometrážní byty pro občany. 

Poplatky v obci: vodné 30,- Kč za 1m2 odebrané vody z obecního vodovodu (stočné si vybírá a 
fakturuje VaK a.s. Vsetín), poplatek za svoz odpadu činí  400,- Kč na osobu a rok, poplatek za psa  200,- 
Kč (důchodci a lidé bydlící na pasekách 100,- Kč ).  

Svoz směsného odpadu v popelnicích a kontejnerech se provádí 1x za 14 dní za poplatek, k třídění 
odpadu slouží  igelitové pytle na plasty, sklo čiré a barevné,  papír a nápojové kartony,  sběr tříděného 
odpadu v ohlášených termínech zajišťují pracovníci Obecního úřadu. Na Luhách je možné  využívat 
kompostárnu pro biologický odpad a bezplatně i sběrný dvůr pro jiný odpad.  

Seniory je využívána a oceňována služba  seniortaxi – zejména pro cesty k lékaři nově bude využíván 
zakoupený elektromobil (obec na něj získala dotaci). 

Schválený rozpočet obce na rok 2018: příjmy ve výši   63 070 tis. Kč,  výdaje ve výši 79 930,5 tis. Kč, 
financování  16 860,5 tis.  Vykázaná skutečnost roku 2018:  příjmy 78 187 tis. Kč,  výdaje  64 033 tis. Kč.     
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Zájmová, kulturní a sportovní činnost  

 

Sbor dobrovolných hasičů – fungující už od roku 1933 představuje  respektovanou  volnočasovou práci 
ve Veselé.  Sdružuje  členy z řad dospělých ale i dětí, kterým se dobrovolníci trvale systematicky věnují. 
Odměnou jsou jim pak účast a dosažené výsledky v hasičských soutěžích.  Péče o děti každoročně 
zahrnuje i organizování letních táborů – letos srpnový jedenáctidenní v Hoštejně u Šumperku. Hry 
v přírodě, sportovní aktivity, výlety a večerní posezení u táboráku s kytarou se tentokrát nesly v duchu 
vyhlášeného tématu: Objevování Divokého západu.     

Letos oslaví Tělovýchovná jednota Veselá 50 let od svého založení, na počátku byla házená, což je 
doposud pro hodně Veselanů srdeční záležitost.  I proto v kronice tohoto roku v části Výročí 
připomenuty  začátky sportu ve Veselé.  

Členové Občanského sdružení Ráj mají svůj podíl na společenském dění ve Veselé a též nejsou lhostejní 
vůči svému okolí. Letos například iniciovali opravu hrobu Aloise Mikyšky (přezdívaného Valašský 
pánbíček) na veselském hřbitově (osudu tohoto známého právníka, politika a oblíbeného starosty 
Valašského Meziříčí je věnovaná část kroniky  v roce 2014) -  hrobová šachta se téměř po sto patnácti 
letech začala propadat a místo nevypadalo vedle okolo upravených hrobů dobře.  Město Valašské 
Meziříčí jej nechalo opravit. Památkář valašskomeziříčské radnice Petr Zajíc uvádí: „hrob je nečekaně 
skromný,  má jen řemeslně opracovanou pískovcovou desku. Cihly se začaly bortit a hlína zasypala 
rakev. Kvůli pietě jsme ji neodkrývali. Šachtu jsme   zabetonovali a zakryli očistěnou hrobovou deskou“. 
Práce přišly asi na 40 tis. Kč. 

Mysliveckému sdružení Vichury a Honebnímu společenství patří starost o naši přírodu, což v dnešní 
době není vůbec jednoduché. Jen myslivci vědí, jaké škody páchají majitelé čtyřkolek a nově 
rozmáhající se potřeba slavit různá výročí odpalováním petard a ohňostrojů, což neprospívá přírodě 
ani zvířatům zde žijícím. Občané na tuto skutečnost oprávněně poukazují.  Péče o přírodu, jak ji chránit 
a jak se chovat v lese, se myslivci snaží vštípit už i svým malým kamarádům z mateřské školy ve Veselé, 
pro které myslivci každý rok připravují výlet na myslivecké chatě na Vichurách. Letos bylo největším 
zážitkem střílení z „opravdické myslivecké pušky“. 

Veselští včelaři po loňských problémech s odhalováním a likvidací   zjištěného moru včelího plodu řešili 
ztráty medu, způsobené suchem. Cena medu se vlivem sucha zvedla až na 150-180 Kč za 1 kg, ačkoliv 
letos je zaznamenána poměrně velká úroda ovoce – jablka, hrušky, trnky – až o 49% více oproti 
loňskému roku (podle statistiků druhá nejvyšší od roku 2010). 

Římskokatolická farnost – díky iniciativě pana faráře P. Jiřího Poláška pokračovaly i letos 
restaurátorské práce ve veselském kostele. Na financování se značnou měrou podílí i místní farníci na  
čtvrtečních a nedělních mších, pravidelně v neděli hraje a zpívá i veselská schola, v slavnostní dny 
účinkuje i chrámový sbor pod vedením Štěpána Macha.  

Knihovna ve Veselé půjčuje knihy a časopisy v  každou sudou středu v měsíci v době od 14 do  18 hodin 
a  je zde možné zdarma využívat internetové služby. 

Kulturní akce pro děti zabezpečuje také mateřská škola ve Veselé, letos mimo jiné navštívili zámek 
Kinských ve Valašském Meziříčí, kde pro děti připravili řemeslné odpoledne – společně zdobili kraslice 
a z kynutého těsta tvořili a upekli figurky, což si pak vše odnesly děti domů. Zámek Kinských je 
oblíbeným místem našich dětí, každoročně se zúčastňují oslav Dne země v místním parku. 
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Veselané se zúčastňují pravidelně i akcí pořádaných v domovské obci Zašová a opačně i Zašovjany 
můžeme potkat na různých společenských setkáních ve Veselé.  Nově je možné si na webových 
stránkách obce zarezervovat a zaplatit vstupenky na různé společenské akce jako koncerty,  divadla 
atd. 

Obec Zašová ze svého rozpočtu poskytuje příspěvky  na činnost  místních spolků a zájmových sdružení  
po vyhodnocení jejich předložených požadavků zastupitelstvem. Z rozpočtu roku 2018 obce Zašová 
obdrželi: Myslivecký spolek Veselá – Hrachovec 20 000 Kč, Občanské sdružení Ráj Veselá 31 300 Kč, TJ 
Veselá 204 000  Kč ,  u  SDH Veselá vykázán neinvestiční transfer spolku  v částce 90 000 Kč.  

V letošním roce byla naše obec oceněna v soutěži Obec přátelská rodině. Se svým projektem (hlavní 
myšlenkou byl komunitní život napříč generacemi)   v kategorii Obce s 3 001-10 000 obyvateli obsadila 
Zašová 3. místo a získala tak dotaci 700 tis. Kč, která bude využita i pro prorodinné aktivity.  
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Co se tedy v roce 2018 v obci Veselá událo? 

 

6. 1. 2018 koledníci opět navštívili domácnosti - za celou Zašovou vybráno 133 
573 Kč. V působnosti Charity ve Val. Meziříčí se vybralo celkem 2 294 031 Kč -  
část peněz  bude použita na přímou finanční pomoc lidem v nečekané tíživé 
situaci, dále finanční spoluúčast na plánované rekonstrukci budovy na Zámecké 
ulici  ve Val. Meziříčí, kde sídlí služby pro lidi bez domova,  a také na opravu druhé 
části komunikačního systému Sestra - pacient v Charitním domě pokojného stáří 
ve Val. Bystřici. 

 

 

 3. 2. se v kulturním domě ve Veselé na  dětském karnevalu ve Veselé sešli snad všichni vodníci, kteří 
žijí u Bečvy, v nových rybnících ve Veselé a v blízkém či dalekém okolí, aby prožili krásné vodnické 
odpoledne. 

 

             

 Na plese byla provedena dražba sportovního dresu reprezentanta ČR v biatlonu  Michala Krčmáře – 
dres s podpisy členů našeho hvězdného biatlonového týmu včetně fenomenální Gabriely Koukalové 
byl vydražen  ve prospěch dětí z Dětského domova v Zašové – dar 4000 Kč převzali na plese zástupci  
dětského domova.  Dres vydražitel plánuje umístit do hospody Radka a Petry Zuzaňákových 
v Hrachovci. Škoda, že už jako dříve neprovozují hospodu v KD ve Veselé, to by  byl  tento památný 
dres  ve Veselé! Další škoda je, že lyžařský ples už druhý rok není tamtéž. 

4. 4. vystrašil paní kostelnici  Lidušku Slavíkovou nezvaný host v kostele (zřejmě přebýval v zamčeném 
kostele)  

24. 3. - všichni členové Honebního společenství se vždy těší,  že se už tradičně při srnčím guláši jednou 
za dva roky sejdou na valné hromadě na myslivecké chatě v Hrachovci „na Vichurách“.  Nově tentokrát 
mimo jiné volili nového starostu Honebního společenství. Dosavadnímu starostovi Františku 
Stodůlkovi, který letos oslaví 80 let a který stal u zrodu HS v r. 1993, bylo poděkováno za jeho 
dlouholetou práci a nově zvolenému starostovi Pavlovi Halaštovi popřáno „hodně zdaru“. Zaznělo zde, 
že se zatím mor prasat se nešíří do naší honitby, nicméně každý, kdo objeví při procházkách mrtvé 
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prase a zavolá myslivcům, aby provedli další kontroly a odvoz, si může takto vydělat 3000 Kč. V loňském 
roce bylo zastřeleno 20 ks této zvěře, k jejímu rozšiřování dochází vlivem velkoplošného pěstování 
kukuřice na Rovni a Luhách. HS uvažuje o dalším rozšíření chovu bažantů. Řada členů si stěžovala na 
firmu Opavská lesní a.s., která koupila pozemky lesů od M. Zuzaňákové a neudržuje pořádek v lesích, 
což přispívá k rozšiřování kůrovce. 

7. 4. se před veselskou hasičskou zbrojnicí sešli všichni, kterým vadí nepořádek v obci  na každoroční 
akci Ukliďme svět, ukliďme Česko, Den pro Zašovou a Veselou. Více jak 30 dobrovolníků z řad mladých 
hasičů a rodičů s dětmi, kteří s rukavicemi a igelitovými pytli prošli Veselou včetně  cyklostezky, 
nasbírali víc jak půl tuny odpadků (nejvíce na Luhách a kolem cesty od mostu k výjezdu z Veselé).    
V rámci úklidu též hasiči zorganizovali sběr kovového odpadu.   

9. 4. se v KD Veselá uskutečnil Harry Potter kvíz. 

21. 4. proběhlo tradiční setkání seniorů, dobrou náladu zajistilo vystoupení hasičů z Kunovic  (skupina 
Okrasy kunovických nocí) a  hudba Ing. Špurka ze Zašové.   

1. 5. TJ Veselá – lyžařský oddíl se podílel na pořádání závodů MTB – závody horských kol pro širokou 
veřejnost všech věkových kategorií. 

Začátkem května proběhla na Hutisku-Solanci  májová výstava úspěchů drobných chovatelů – Jiří 
Nejedlý obdržel čestnou cenu za své zdrobnělé wyandotky.  

 

 

 

 

 

1. 7. mše za členy OS Ráj – 
tradičně ji vždy  nádherně 
osvěží naše děti a též 
krojovaná hudební  kapela 
Zašovjanka 

 

 

 

 

Vítězem fotografické soutěže vyhlášené letos Obcí Zašová se v kategorii dospělých  stal Stanislav 
Mikulenka svým snímkem nazvaným Před bouří. 
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30.  6. uspořádalo Občanské sdružení   Ráj posezení u nových rybníků na Rovni – pod záštitou myšlenky 
„Voda je život“. Děti soutěžily v chytání ryb, všichni měli možnost si projít a prohlédnout nově 
vybudované rybníky a ochutnat majiteli přichystané rybí speciality.  Místní hasiči pomohli s dopravou 
účastníků.  

Na 47. místní výstavě drobného zvířectva s expozicí okrasného ptactva v Zašové ve dnech 7.–8. 7. získal  
čestnou cenu opět   Stanislav Mikulenka za králíka vídeňského modrého a nově v kategorii „Drůbež – 
šampion výstavy“ trofej za vlašku rudobarvou.   

14. 7. se hasičské soutěže „O Pohár Veselé“  letos zúčastnilo 32 družstev žáků a 17 družstev dospělých, 
celkem okolo 400 hasičů. Z domácích družstev se umístilo družstvo mužů na 2. místě, družstvo mužů 
kategorie nad 35 let skončilo třetí, žáci letos na medailová umístění nedosáhli, ale všichni si soutěží za 
velké podpory diváků náležitě užili – viz foto! 
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18. 8. Dětské odpoledne ve Veselé uspořádali místní hasiči ve spolupráci s Obcí Zašová. Na hřišti Pod 
Smréčím si děti mohly vyzkoušet bagrování v opravdovém bagru, jízdu na segway, malování na tvář, 
užít si nafukovací atrakce, kolotoč,  střelbu na střelnici a prohlédnout a vyzkoušet  si hasičskou 
techniku. Děti si mohly zkusit i hasičskou disciplínu TFA (nejtvrdší hasič přežije). Večer pro dospělé byla 
uspořádána hudební zábava s kapelou STRAM. 

 5. a 6. 10. 2018 se konaly volby do zastupitelstev obcí  a do Senátu Parlamentu ČR. Do zastupitelstva 
obce Zašová bylo zvoleno 15 zastupitelů, Veselou zastupují Bc. Jiljí Kubrický  (obdržel nejvíc hlasů ze 
všech kandidátů - 684), Ing. Zbyněk Mikulenka  a Mgr. Melánie Kratinová, vítězem voleb se stala místní 
organizace KDU-ČSL, starostou zvolen opět  Bc Jiljí Kubrický. Senátorské křeslo již podruhé obhájil 
suverénně (hned v prvním kole získal nadpoloviční počet hlasů) lidovecký kandidát Jiří Čunek, hejtman 
Zlínského kraje. 

Obec Zašová spolu s místními spolky uspořádala několik akcí u příležitosti oslav 100. výročí vzniku 
samostatné Československé republiky, z nichž přímo ve Veselé se 27. 10. uskutečnila Pieta u pomníku 
padlých hrdinů 1. a   světové války. Před kulturním domem byla zasazena lípa k výročí republiky (lípu 
dostali veselští hasiči v rámci projektu Stromy svobody od Nadace partnerství) , ta doplnila trojici lip 
symbolizujících hodnoty svobodného demokratického státu: pravdu, lásku a víru.  Následně 
v kulturním domě ve Veselé Ing. Rostislav Václav Němejc na své přednášce provedl účastníky vznikem 
republiky v místních souvislostech. Návštěvníci si mohli současně prohlédnout výstavu prací žáků 
zašovské základní školy a výstavu dobových předmětů z období 1. republiky (věci dodány našimi 
občany, část zapůjčena z Valašského muzea v přírodě v Rožnově p.R.)  

10. 11. v duchu výročí republiky se uskutečnilo i Svatomartinské veselení doplněné 
tentokrát  dovětkem  „s návštěvou Masaryka aneb Setkali se v Ráji“.  Akce proběhla za značné účasti 
občanů i „přespolních“ nevyjímaje našeho hejtmana Jiřího Čunka, a to počínaje slavnostním Te Deum 
v kostele,  průvodem všech do kulturního domu ve Veselé s krátkou pauzou  v Ráji - zde u zvoničky  pak  
následovala  krátká scénka o „setkání T.G. Masaryka a sv. Martina v Ráji. Velkou atrakcí zejména pro 
děti byl  koňský doprovod v čele se sv. Martinem a příjemným zpestřením  tradiční hudební produkce 
krojované kapely Zašovjanka. Po slavnostním zazvonění a přípitku došlo i na odhalení pamětní desky u 
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nově zasazených lip u kulturního domu. Závěr patřil vystoupení folklorního souboru Haferka a 
cimbálové muzice J. Nechanického a pozvání do kulturního domu na tradiční svatomartinskou husu od 
p. Skřičíka.  Na fojství bylo možné navštívit řemeslný jarmark,  výstavu obrazů ing. Zdeňka Paláta nebo 
obdivovat historický automobil, děti se mohly projet na koních nebo svést na malém kolotoči.  

Význam výročí  podtrhl slavnostní galakoncert operní pěvkyně Evy Urbanové a Moravského 
klavírního tria, který jsme si měli možnost poslechnout  5. 10. v kulturním domě v Zašové.  

U příležitosti vzniku Československa vydala oblastní organizace Českého svazu bojovníků za svobodu 
ve Val. Meziříčí knihu Oběti II. světové války z řad občanů správního okresu Valašské Meziříčí, autory 
jsou historici Okresního muzea Vsetín PhDr. Tomáš Baletka a Mgr. Zdeněk Pomkla. V knize jsou 
uvedeny i osudy občanů Veselé, kteří zahynuli v letech německé okupace 1939-1945.                                                                                                                                                                                                                                                                                                   

10. 11. Sbor dobrovolných hasičů uspořádal v KD již tradiční Hodovou zábavu, hrála skupina Duo 
Cadilac. 

2. 12. po divadelním představení pro děti v kulturním domě následovalo  u hasičské zbrojnice 
Rozsvěcování vánočního stromu  s mikulášskou nadílkou, malý předvánoční trh a bohaté občerstvení. 
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ZLÍN – Dobrovolné pracovníky, kteří se ve svém volném čase dlouhodobě a bez nároku na finanční 
odměnu věnují práci s dětmi a mládeží, ocenili 3. 12. v Baťově vile ve Zlíně představitelé Zlínského kraje 
v čele s hejtmanem Jiřím Čunkem. Ocenění pracovníci převzali pamětní medaile, pamětní listy a 
upomínkové předměty. Slavnostního setkání se zúčastnili také navrhovatelé oceněných. 

„Lidí, kteří jsou ve svém volném čase ochotni věnovat se druhým, není mnoho a je jich stále méně. Proto 
je potřeba těmto lidem veřejně poděkovat a ukázat jim, že si jejich práce vážíme,“ uvedl hejtman Jiří 
Čunek. Radní Zlínského kraje Miroslav Kašný, který má ve své gesci oblast mládeže a sportu, poděkoval 
nejen všem oceněným, ale i těm, kteří je na ocenění navrhli, a to za to, že si všímají, kdo se v jejich okolí 
stará o mládež a její volnočasové aktivity. Za svoji dlouholetou a kvalitní činnost si ocenění převzalo 
celkem 17 dobrovolných pracovníků působících v oblasti sportu, tělovýchovy, kultury, folkloru i dalších 
volnočasových aktivit dětí a mládeže, mezi nimi i naše Anna Nováková – Dětský valašský soubor Rájek, 
dříve také soubor Valášek (ocenění za celoživotní činnost). 

8. 12. přednáškou pracovníka Muzea Vsetín Mgr. Jana Matyáše na téma Vánoční zvyky na Valašsku 
slavnostně zahájena v kulturním domě 2. předvánoční  výstava betlémů našeho kraje – zhotovitelé 
občané Veselé Milada Veiglová, Ing. Jaroslav Horák, Ondřej Vajgl, Eva a Tereza Rapušákovy a také 
veselský rodák Jiří Palát. Vernisáž zpestřilo vystoupení cimbálové muziky Bača z Valašského Meziříčí. 

Letos poprvé jsme už neměli možnost si koupit vánočního kapra v prodejně ve Veselé. 

30. 12. OS Ráj uspořádal tentokrát „Silvestr o den dřív“ na hřišti „Pod Smréčím“,   ohňostroj, horký čaj 
či „svařák“ a též možnost si opéct  špekáčky využilo hodně dětí i dospělých. 

 

 

 

https://www.kr-zlinsky.cz/clanky/aktuality/15268/-mg-5937-foto-jiri-balat-1.jpg
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Výročí 

Tělovýchovná jednota Veselá,  z.s.  letos zaznamenala výročí 50 let založení,   je  to jeden z aktivních 
spolků ve Veselé, který si určitě zaslouží připomenout pár událostí  tomuto výročí předcházejících a  
vzpomenout  alespoň na některé aktivní účastníky, s jejichž jmény je spojena celá historie počátku 
sportovního dění ve Veselé.    

V neděli 23. 6. 1968 pár veselských ogarů prohrálo na hřišti v Zašové utkání v házené 11:17, nic je ale 
neodradilo od toho založit 5.8.1968 družstvo házené –  a od tohoto data začala fungovat TJ Sokol 
Veselá. Podle záznamů z veselské kroniky bylo zaregistrováno 14 členů a předsedou byl zvolen Vojtěch 
Nejedlý. V říjnu téhož roku házenkáři začali budovat hřiště na louce „Pod smréčím“,  přímluvou člena  
místního národního výboru  Jaroslava Horáka  byl  schválen výkup pozemku od Jana Zuzaňáka.  Novým 
předsedou se stal Svatopluk Kubrický, učeň Pozemních staveb Olomouc,  jednatelem  Aleš Bardoň a 
pokladníkem zvolen Jaroslav Horák. Na hřišti byl položen – jako první v okrese Vsetín – bezprašný 
asfaltový koberec. Toto nové hřiště bylo slavnostně otevřeno  7.9.1969  mistrovským utkáním 
s družstvem Sokola Krmelín,  a  i když veselští házenkáři prohráli  5:29  – na jaře 1970 začali se stavbou 
šaten, které dokončili o dva roky později. Podle dochovaných záznamů bylo na stavbě šaten 
odpracováno 5 189 brigádnických hodin, z toho 4 108 bezplatně. 

První hráči oddílu házené:  stojící zleva: Vojtěch Onderka, Antonín Korábečný, Svatopluk Kubrický, Aleš Bardoň, Jaroslav Palát, 
Jan Jaroň, sedící zleva: Karel Korábečný, Ing. Jaroslav Horák, Josef Skalka, Rostislav  Nejedlý, Metoděj Nejedlý, Jiří Holiš 

Veselská házená, ale historie celé TJ Veselá,  je výrazně spojena s jménem  Aleše Bardoně, stál nejen u 
zrodu oddílu házené, ale jako předseda TJ Veselá se podílel na založení dalších: v roce 1972 oddílu 
turistiky a odboru ZRTV (základní rekreační tělesné výchovy), v roce 1973 oddílu tenisu a později i 
lyžařského oddílu. 
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Oddíl házené zaznamenal řadu sportovních úspěchů: dorostenci patřící k elitě oddílu  v letech 1975-
1988 2x zvítězili v meziokresním přeboru, 5 let hráli krajský přebor. Starší žáci 2x vyhráli krajský přebor 
a do krajského přeboru postoupili v roce 1977 i muži.  

 

 

 

 

 

 

Turistický oddíl vedl Ing. Václav Kubrický, 
pamětníci vzpomínají na tradiční novoroční 
výstupy na Radhošť, ale dále i na Lysou horu či 
Javorník.  
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20. 3. 1988 – Zahájení 100 jarních kilometrů 

 
8. 5. 1988 – Hostýnské vrchy 
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Tenisti vybudovali v areálu „Pod smréčím“ dva tenisové kurty, sklad nářadí a odrazovou zeď. Oddíl 
patřil k předním družstvům v meziokresním 
přeboru,  už v roce 1978 získala Zdenka  
Bechná  titul „Okresní přebornice  žen pro r. 
1978“. S historií tenisového oddílu jsou 
neodmyslitelně spojena jména Františka  
Bechného,  Františka Stodůlky,  Stanislava 
Mičoly  aj. 

 

 

 

 

prosinec 1993 – Vyhodnocení Františka Bechného u příležitosti 100 
let československého tenisu 

 

V osmdesátých letech byly patrny snahy o založení oddílu zimních sportů. TJ Veselá, Svaz mládeže a 
požárníci několikrát zorganizovali na  
Rovénkách „Veselské zimní 
olympiády“, soutěžilo se v běhu, 
slalomu a skoku na lyžích a proběhly i 
závody v sáňkování  - vše  za velkého 
zájmu veřejnosti, hlavně dětí.   
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Proto se hledaly možnosti  – nad Veselou „U Krůpů“  byl vybudován lyžařský vlek, do provozu byl 
uveden v zimě 1982, na začátky vzpomíná jeden ze zakladatelů Josef Liška st.  z Hrachovce: 

„Původní záměr vznikl,  když  parta mladých ogarů z Hrachovce si v letech 1968-9 postavila „U kříže“ 
srubovou chatu a za horizontem na louce „U Krůpů“  lyžovali a poctivě šlapali kopeček. V té době na 
protějším svahu lyžovali Veselané ,  ale s tím rozdílem,  že se tahali nahoru vrátkem. Tuto variantu jsme 
se pokusili také uskutečnit. V roce 1979,  kdy jsem dokončil stavbu  domu a se syny jezdil na lyže, jsem 
tuto myšlenku znovu oprášil a začal jsem se zajímat o možnosti zhotovení  lyžařského vleku.  V té době 
jsem měl  spoustu přátel  v tehdejší Tesle,  kteří stavili a vyvíjeli lyžařské vleky na  Horní Bečvě. Vzhledem 
k situaci,  kdy TJ Hrachovec se odmítlo  na této investici podílet,  jsem se tento záměr rozhodl řešit přes 
Svazarm,  jehož jsem byl členem.  První počinem bylo pořízení prvního pohonu s převodovkou. 

Posléze se  řešily pozemky  a  podklady pro stavební povolení.  Mezitím jsem se seznámil s p. Onderkou 
a rodinou Kremlovou  z  Veselé.  Celé povolovací řízení se řešilo přes TJ Veselá,   jehož předsedou byl  
Aleš  Bardoň,  který mne seznámil s předsedou národního výboru  p. Malíkem a tajemníkem p. Bartoněm 
st. Těmi byla odsouhlasena výstavba  chaty v  „akci Z“. Mezi tím již probíhala výroba technologie a 
terénní úpravy. V roce 1982 se poprvé rozjel vlek.  V té době se již přidávali další  spolupracovníci - rád 
bych jmenoval  Vlčka Bohumila,  který se podílel na elektroinstalaci,  Ing. Kristena - na projektové 
dokumentaci  (kterou nebylo vůbec jednoduché potvrdit autorizačním razítkem),   Karla Hrachovce, 
který se nemalou měrou podílel a ještě stále podílí na soustružnických pracích a  nesmím opomenout 
tehdejší omladinu z Hrachovce:  Lumíra Kneblového, Tomáše Grygara, Petra Hynka, Radima Otahala,  
kteří se podíleli na všech pomocných pracích. V roce 1983 byla provedená kolaudace bez vážných závad. 
Chodila tam i omladina  z Veselé, kterou  vedl  Bedřich Onderka. V roce 1984 zakoupilo TJ novou hnací 
jednotku o výkonu 7KW,  která stála 15 000 Kč a nám vznikly nemalé problémy s elektronapájením,  kdy 
horní konec Veselé v době provozu vleku měl značné problémy s elektrospotřebiči.  V roce  1986 bylo 
zakoupeno nové tažné lano. Za zmínku stoji také nutné poražení asi 15 ks vzrostlých smrků v dolní části, 
kde se projíždělo na spodní louku 20m širokým traversem.  

V průběhu  let  do roku 1992, kdy si vlek převzala pod svou péči TJ Veselá,  byly tři zimy bez sněhu. S 
odstupem  času můžu pouze konstatovat , že nebýt současné party nadšenců -  jako jsme byli my - tak 
toto zařízení již zaniklo“. 

 

 

O tom, jaká byla činnost TJ Veselá, svědčí  i záznamy za rok 1985 ve veselské kronice : 

„V r. 1985 měla TJ Veselá 160 členů, tj. 1/3 obyvatel obce, členská základna je tvořena žáky, žákyněmi, 
dorostenci, dorostenkami, muži i ženami.  
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Oddíly házené a tenisu mají vyškoleny trenéry a rozhodčí. 

V tomto roce vykazuje oddíl házené 135 členů, oddíl tenisu 24 členů, odbor turistiky 25 členů, odbor 
ZRTV 30 členů,  tento odbor byl vyzván okresním výborem Čs. tělovýchovy a sportu ve Vsetíně, aby 
zahájil výcvik na čs. spartakiádu 1985. Pod vedením člena TJ Jiřího Chumchala se podařilo vycvičit  jednu 
základní devítku, která pak vystupovala na místních spartakiádách v Dolní Bečvě a v Zašové, na 
okrskových spartakiádách v Zubří, Val. Meziříčí, Rožnově p. R. a na okresních spartakiádách ve Vsetíně 
a ve Staré Ĺubovni  na Slovensku. Místní spartakiáda byla ve Veselé uspořádána 16.6.1985 na hřišti 
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házené za velké účasti občanů z Veselé a okolí. V pěti skladbách vystoupilo 184 cvičenců z TJ Veselá,  TJ 
Zubří, TJ Rožnova p. R.  a ze základních škol v Rožnově a Zašové. Skladby předvedlo 36 mužů, 40 
nejmladších žáků, 36 mladších žáků, 36 mladších žákyň a 36 starších žákyň. Z veselské devítky mužů 
bylo vybráno 5 cvičenců , kteří vystupovali na Strahovském stadionu v Praze: Jiří Chumchal, Aleš Bardoň, 
Karel Korábečný, Antonín Korábečný a František Macík. Čs. spartakiáda měla odezvu i u našich žen, 
které pod vedením Věry a Hany Bechných (rovněž účastnice čs. spartakiády v Praze) začaly s cvičením 
žen v tělocvičně školy ve Veselé. 

Koncem roku 1985 byl založen šachový kroužek, vedl  jej  Ing. Jaroslav Horák. 

TJ Veselá se podílela i na činnosti společenské, v roce 1985 uspořádala 5 tanečních zábav (hodová 
zábava, sportovní ples, šmigrůstová zábava, večírek pro házenkáře, večírek pro účastníky čs. 
spartakiády).  Ve dnech 11.–13. října byly zorganizovány družební dny s házenkářkami z obce Steina u  
Drážďan v NDR (přijela delegace 17 žen a 3 muži), tato vzájemná setkání pokračovala i v dalších letech“. 

V roce 1986 a následujích  je zaznamenáno, že  veselští sportovci  každý rok 12x darovali bezplatně 
krev. V celostátním žebříčku tenistů veteránů obsadil  7. místo Jaroslav  Mrlík. 

 V r. 1988 obdrželi Medaili za zásluhy o budování vlasti: Aleš Bardoň, Antonín Korábečný, Bedřich 
Onderka, František Bechný.  

Všichni členové Tělovýchovné jednoty ve Veselé  udělali  a  - zde je namístě připomenout, že naprosto 
nezištně a na úkor svého volného času - velký kus práce pro mládež  a ostatní občany Veselé  a  nejen  
Veselé.   Dnes už přebírají sportovní otěže jednotlivých oddílů  další, mladší sportovci, sportovní areály 
„Pod smréčím“ a lyžařský areál „Nad Veselou“ stále  budují  a využívají  oddíly tenisu, lyžařů, byť házené 
již méně  - ale i sportovní nadšení   házenkářů bylo postupně předáváno v rodinách  – vzpomeňme jen 
například dvě jména:  Tomáš Bechný a Filip Dořičák, elitní házenkáři v současné době hrající extraligu 
házené České republiky,  mladí sportovci, jejichž rodiče sami hráli aktivně házenou  pod hlavičkou 
Tělovýchovné jednoty ve Veselé.  Sportovní duch mladých nadšenců z června 1968 tedy stále žije. 
Smysluplné využití  volného času, aktivní péče o zdraví a získávání  vlastností jako je vytrvalost,  
férovost, smysl pro čest,  prožít si radost z výhry ale i umět přijmout prohru  – to je to, co veselské 
mládeži sport dal a pořád  dává.  I  díky sportu Veselá vždy dobrým místem k životu byla (pravidelná 
nedělní  utkání házené na hřišti „Pod smréčím“ s  nezapomenutelným : „Který to byl?!“   ) a  i  stále je:  
v zimě možnost lyžování na vleku „Nad Veselou“ a ve zbytku roku na  tenisových  kurtech – kde jinde 
než opět „Pod smréčím“ !                                                                                                                       
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Školství  

 

Po ukončení základní školy 76% žáků devátých tříd dalo přednost  maturitním oborům  (největší zájem 
byl o Střední průmyslovou školu stavební ve Valašském Meziříčí), zbylých 24 % se hlásilo na učební 
obory. Na střední školy si každý žák mohl podat 2 přihlášky a povinně absolvoval jednotnou přijímací 
zkoušku připravenou Centrem pro zjišťování výsledku vzdělávání (didaktický test z českého jazyka, 
literatury a matematiky). Všichni žáci byli úspěšní stejně jako dvě žákyně 5. ročníku při přijímacích 
zkouškách na osmileté Gymnázium v Rožnově p. R.  a jeden žák 7. třídy při zkouškách na šestiletý obor 
Gymnázia ve Valašském Meziříčí. 

Družstvo žáků základní školy stejně jako vloni  zaznamenalo úspěch ve sportovní  atletické soutěži 
Odznak všestrannosti olympijských vítězů -  od účasti v okresním a krajském kole (členy úspěšného 
družstva byli i žáci z Veselé: Tomáš Pavelka, Vilém a Jakub Skalkovi)  až do republikového finále v Brně.   
Družstvo Zašové jelo do celorepublikového finále už počtvrté a umístilo se na 5. místě  z celkového 
počtu 41 zúčastněných škol! V soutěži jednotlivců (v ročníku 2006)  se Tomáš Pavelka umístil na 7 
místě.  

A víte, že žáci základní školy v Zašové nasbírali letos celkem 14 708 kg papíru? 
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Počasí u nás a v Česku 

 

Konec ledna ve znamení jarních teplot, padají teplotní rekordy (až kolem 10 st.), na Sojově probíhá 
těžba dřeva,  už ale začátkem února avizováno ochlazení se sněhovými přeháňkami, na Šumavě 
v Rokytské slati naměřeno -19 st. 

15. 2. na Šumavě na Jezerní slati naměřeno -28,4 st.,  na veselském vleku se konečně lyžuje! 

1. 3. stanice ve hvězdárně ve Valašském Meziříčí naměřila -17,5 st., ohroženou skupinou v těchto dnech 
jsou lidé bez domova. Úkryt před mrazem nabízejí denní centra a noclehárny v Rožnově p. Radhoštěm, 
Vsetín a valašskomeziříčská Charita. Kapacita nocleháren je naplněna, další příchozí ale podle 
vedoucího meziříčské noclehárny neodmítnou: „pokud by nebylo lůžko, dostanou židli a  budou aspoň 
v teple“. Větší návštěvnost je i díky poukázkám na přespání, které zakoupili a darovali dobrovolníci, 
poukázky je možné  zakoupit na webu společnosti Elim. 

4. 3. naměřeno ve Vsetíně -18,4 st., rybníky na Rovni i Bečva jsou zamrzlé, pro ryby na rybníku majitelé 
vysekávají díry v ledu. 

7. 3. následuje oteplení (teploty  až k  15 st. ), ale v druhé polovině března se opět vrací mrazivé počasí, 
sice bez větších sněhových srážek (noční teploty až kolem -15 st. ), koncem března však mírné oteplení 
(denní teploty lehce nad nulou, noční zůstávají pod nulou) 

Velikonoce 2.4. jsou už ve znamení vyšších teplot (naměřeno až 23 st., konec dubna teploty až 28 st.), 
stromy třešní rozkvetly o dva týdny dříve než je zvykem, hladina spodních vod je ale stále nízká – je 
velké sucho, 3.5. přiletěly vlaštovky. 

27. 5. v Karviné naměřeno 30,6 st. 

Letošní  jaro je podle meteorologů  evidováno jako druhé nejteplejší od r. 1775 a  léto podle údajů 
zaznamenaných v Klementinu jako nejteplejší za 244 let! 

Pozorována velká úroda třešní, po loňské neúrodě ovoce našli se i takoví, co třešně sbírají na kvas. 
Smutnou zprávou pro přátele  dlouholetého majitele pálenice v Poličné pana  Jiřího  Bublíka, byla 
zpráva o jeho náhlém úmrtí koncem června. 

První letní den v Brně Žabovřeskách naměřeno 38,2 st. (vůbec  nejvyšší teplota zaznamenána tento 
den na našem území), ale vzápětí ochlazení  - už následující den na Šumavě zaznamenány teploty pod 
nulou.  

 

 

Paramity a panáky – žně ve Veselé 

- poslední jediní malí hospodáři Vašek 
a Víťa Vajglovi   
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Srpen ve znamení velkých veder a velkého sucha – 23. 8. naměřeno v Řeži u Prahy 34,6 st.,  v srpnu 
vyhlášen Obcí zákaz odebírání povrchových vod a celostátně vyhlášena výstraha před požáry, sluncem 
vypálená tráva připomíná přímořské oblasti. 

Velké sucho má za následek nedostatek sena – zemědělci  zaznamenali i případy krádeží sena, 
v minulosti se balíky prodávaly za 300 Kč, nyní je cena až 1000 Kč za balík. 

1. 9. série několika silných bouřek přinesla dlouho očekávanou vláhu – na mnoha místech zlínského 
kraje hasiči pomáhali odklízet zatopené sklepy a odtahovat auta z nánosů bahna spláchnutého z polí. 

Letos zaznamenaná velká úroda ovoce (jablka, hrušky, trnky) až lámala stromy  - dozrávání uspíšeno o 
3 týdny. 

Léto stále ještě nekončí, i 21. 9. teploty kolem 30 st., ale 23. 9. se objevuje silný pokles teplot (ve Veselé 
13 st.), na hřebenech Krkonoš napadl první sníh.  Bouřky a silný vítr způsobily vyvrácení stožárů 
vysokého napětí a poškození střech domů,  popadané stromy na komunikacích a železničních kolejích 
– 22. 9. ČEZ  nahlásil 140 tisíc odběrných míst bez elektřiny,  velké výpadky hlásily i další energetické 
firmy.  

10. 10.  na vleku potkal Vladimír Korábečný medvěda, který už několik týdnů cestuje po Valašsku 
(Láďovi se podařilo rychle zmizel díky svojí babetě), medvěd za několik týdnů poničil na Vsetínsku řadu 
včelínů, pozabíjel na několika místech desítky ovcí  –  na Malé Bystřici, Oznici,  v Podlesí překvapil 
lesníka v lese. O medvěda projevila zájem i belgická zoo, pokusy nalákat šelmu do odchytové klece a 
uspat nevyšly, medvěd nakonec po dvou měsících zmizel stejně náhle, jako se objevil. 

Už 25. 10. začaly klíčit ve sklepě brambory! 

29. 10. zaznamenána málem tropická noc - nejtepleji bylo v Mošnově na Novojičínsku, kde 
meteorologové naměřili 19,8 stupně, následující noc a den velký vítr zavinil, že až  30 tis. domácností 
bylo opět bez elektřiny. 

Koncem října v zašovské pálenici „U Krupů“ rozkvetla trnka a začátkem listopadu na Lysé hoře vykvetly 
pampelišky. 

15. 11. začal večer poletovat sníh,  ale až 20. 11. odpoledne začalo  pořádně sněžit, mokrý sníh ale 
neměl dlouhého trvání. 

29. 11. se objevila v západních Čechách ledovka, policie zaevidovala přes 80 dopravních nehod a 
doporučeno nevyjíždět ani nevycházet. 

11. 12. napadl ve Veselé sníh (asi 5 cm), zaznamenán mráz  až -12 st. Poslanci na mimořádné schůzi 
svolané kvůli církevním restitucím místo toho řešili neprůjezdnou D1,  řidiči v kolonách stáli až 14 
hodin. 

Před vánocemi nastalo oteplení, na Štědrý den večer začal padat sníh, 1. svátek vánoční nasněžilo 3 
cm, sníh je ale mokrý, zůstává jen na horách a ve vyšších polohách - na Soláni a na Radhošti je ale 
pohádková zima! 

Podle měření v  Klementinu byl rok 2018 nejteplejší za posledních 247 let. 
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Významné události roku v České republice 

 

V přímé volbě prezidenta republiky zvítězil Miloš Zeman a vstoupil tak do druhého funkčního období.  

V červnu byla jmenována druhá vláda premiéra Andreje Babiše. 

Došlo ke dvěma průmyslovým haváriím: v březnu při explozi nádrže v rafinérii Unipetrol u Kralup nad 
Vltavou zahynulo 5 rumunských dělníků a jeden Čech, před vánocemi při výbuchu metanu na šachtě 
ČSM v Stonavě zemřelo 12 Poláků a 1 Čech. Média uvádí, že obě havárie mají jedno společné: firmy si 
na nebezpečnou a špatně placenou práci najímají zahraniční dělníky a kvůli šetření zanedbávají 
bezpečnostní postupy. 

 V březnu proběhla celorepubliková výstražná stávka studentů s názvem Vyjdi ven. Cílem protestu, 
který iniciovali studenti pražské DAMU, byl nesouhlas se současnou politickou situací. Stávkou studenti 
vyzvali prezidenta, premiéra a parlament k obraně ústavních a společenských zvyklostí a hodnot. 
Stávkovali i studenti gymnázií ve Vsetíně, Valašském Meziříčí i Rožnova p. R.  

Podzimní aféra s publikovaným únosem syna premiéra Andreje Babiše na Krym v souvislosti s kauzou 
„Čapí hnízdo“ spustila sérii protestů v den  výročí „Sametové revoluce“.  Hlavním tématem protestů 
byly konflikty premiéra s evropskými institucemi kvůli jeho střetu zájmů. 

V den výročí vzniku Československa 28.10. bylo slavnostně znovuotevřeno Národní muzeum v Praze. 

Česká republika dosáhla podle ministryně průmyslu  největšího úspěchu v objemu vývozu do zahraničí 
(prodáno zboží, know-how a technologie českých firem za 4,4 biliónů Kč). 

 Od 1. 9. vláda schválila pro seniory (nad 65 let) a studenty  75 % slevy na jízdné v dopravních 
prostředcích (vlaky i autobusy) 

“ Rádi píšem na cizí zeď, další jed plodí další jed, to že každý může mít svůj hlas, neznamená, že můžeš 
soudit nás„  - refrén písně, která se  12. 9. objevila  na sociálních sítích  a přes noc se stala hitem. Píseň, 
kterou  nazpívaly české a slovenské hvězdy pěveckého nebe, odstartovala osvětovou kampaň 1 z 10, 
jejíž výtěžek má být věnován obětem dopravních nehod (každý si může koupit tričko s logem 1 z 10, 
což znamená, že podle dopravních statistik pouze 1 člověk z 10 zastaví své auto a poskytne pomoc při 
dopravní nehodě). Zároveň ale upozorňuje na stále více ve společnosti rozmáhající se tzv. „hejtování“ 
tj.  často nekorektní, neslušné až zraňující komentáře ke komukoliv  a k čemukoliv a to často bez 
skutečné znalosti věci.  
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Významné události ve sportu a kultuře v České republice 

 

Sportovní události roku byly zimní olympijské hry v jihokorejském Pchjongčchangu. Česká republika 
získala celkem 7 medailí,  bronz si odnesly biatlonistka Veronika Vítková, rychlobruslařka Karolína 
Erbanová a snowboardistka Eva Samková,  na stříbrné medailové pozici se umístili rychlobruslařka 
Martina Sáblíková a biatlonista Michal Krčmář  a fenomenální lyžařka Ester Ledecká získala 2 zlaté 
medaile. Úspěch Ester Ledecké se dostal na titulní stránky nejprestižnějších světových periodik, nikdo 
dosud nestartoval na olympijských hrách současně na lyžích a snowboardu, navíc Ester v obou 
závodech vyhrála. Olympiádě se přezdívá „politická“, během her proběhlo několik jednání mezi Severní 
a Jižní Koreou. Uskutečnění her bylo ohroženo obavami o bezpečnost účastníků olympiády po 
provedeném testu jaderných zbraní Severní Koreou v září předcházejícího roku a oznámením MOV o 
státem sponzorovaném dopingovém programu ruských sportovců.   

Pouze sedm amerických triumfů z 70. a 80. let minulého století přebíjí úspěch českých tenistek  – 
během posledních 8 let vyhrály 6x Fed cup a z  Petra Pály udělaly nejúspěšnějšího kapitána v historii 
soutěže: Lucie Šafářová, Barbora Krejčíková, Barbora Strýcová, Kateřina Siniaková a Petra Kvitová opět 
v Praze zazářily! Celý svět řeší, čím to je, že náš ženský tenis je tak úspěšný?!   

Dálková plavkyně Abhejali Bernardová v únoru jako první Češka a čtvrtá žena v historii dokončila 
projekt Oceans Seven (Sedmička oceánů) – současně i jako první člověk ze země bez přístupu k moři! 
Oceans Seven je náročnou výzvou pro dálkové plavce. Její splnění zahrnuje překonání sedm průlivů na 
sedmi kontinentech: Lamanšský průliv (Velká Británie-Francie), Gibraltarský průliv (Gibraltar-Maroko),  
průliv Catalina mezi ostrovem Santa Catalina a Kalifornií (USA), Cugarský průliv mezi ostrovy Honšú a 
Hokkaidó (Japonsko), průliv Molokai mezi ostrovy Oahu a Molokai (Havajské ostrovy USA), Severní 
průliv (Irsko-Skotsko), Cookův průliv (mezi Severním a Jižním ostrovem Nového Zélandu). Dosud se to 
podařilo pouze 21 lidem. 

Symbolicky k 100. výročí vzniku republiky  se  Knihou roku Magnezia Litera   stala a současně nominaci 
„Litera za publicistiku“ získala Opuštěná společnost (s podtitulem Česká cesta od Masaryka po Babiše) 
od Erika Taberyho, šéfredaktora časopisu Respekt. Kniha popisuje náš současný politický život, 
propojuje jej  s historickými událostmi, hodnotový svět věrohodných elit srovnává s populismem našich 
současných politiků.  Autor říká, že kniha je poděkování lidem – novinářům, kteří pracují na tom, aby 
společnost opuštěná nebyla. 

53. ročník filmového festivalu v Karlových Varech uctil památku zemřelého režiséra Miloše Formana, 
cenu za celoživotní přínos získal herec Jaromír Hanzlík. 

 

 

Ze známých osobností v roce 2018 zemřeli  a nás opustili:  

 Miloš Forman, český filmový režisér žijící v USA, držitel Oscara za filmy Přelet nad kukaččím hnízdem a 
Amadeus, herci Marián Labuda, Ilja Racek, Lubomír Kostelka, Jana Štěpánková aj. 

 a ze zahraničních osobností: Georg Bush, první americký prezident, který navštívil Československo 
(1990),  francouzský šansonier Charles Aznavour, americká soulová zpěvačka Aretha Franklin, 
španělská operní pěvkyně Montserrat Caballeé aj. 

 

  



25 
 

Události roku 2018, které ovlivnily svět 

 

Týdeník Time vyhlásil osobností roku saúdského novináře Džamála Chašakdžího, brutálně 
zavražděného rijádským režimem na konzulátu v Istanbulu (psal pro americký deník The Washington 
Post, kritizoval politiku Saúdské Arábie a porušování lidských práv) a spolu s ním i další pronásledované 
novináře. Za letošní rok bylo podle neziskové organizace Reportéři bez hranic zabito v souvislosti 
s povoláním, zejména ve válečných konfliktech, nejméně 80 novinářů, z toho víc než polovina v pěti 
zemích: v Afghánistánu, Sýrii, Mexiku, Jemenu a Indii. 

21. února byl zavražděn Ján Kuciak a jeho snoubenka Martina Kušnírová v západoslovenské obci 
Veĺká Mača nedaleko Trnavy. Slovenský investigativní novinář byl zastřelen ve věku 27 let. Psal o 
korupci a prorůstání zločinu do státní správy. 

 

 

Bonmot našeho prezidenta Miloše Zemana, zaznamenaný 14. 5. 2017 na Aktuálně.cz:  K likvidaci 
novinářů vyzval v nadsázce prezident Miloš Zeman v hovoru se svým ruským protějškem Vladimirem 
Putinem během jejich nedělního setkání v čínském Pekingu. Zemanova slova zachytil na video 
zpravodaj listu Komsomolskaja pravda Dmitrij Smirnov. V Rusku jde přitom o velmi citlivé téma, o život 
zde v souvislosti se svou prací přišly už desítky novinářů. 

 "Tady jsou ještě další novináři? Novinářů je příliš, měli by se likvidovat," říká Zeman šéfovi Kremlu, když 
před svým jednáním v Pekingu spolu přicházejí do tiskového sálu. "Likvidovat je není třeba, ale omezit 
jejich počet je možné," reaguje Putin. 

 

 

 

 

 

  

https://www.aktualne.cz/wiki/osobnosti/politici/milos-zeman/r~i:wiki:423/
https://zpravy.aktualne.cz/vladimir-putin/l~i:keyword:21119/
https://zpravy.aktualne.cz/vladimir-putin/l~i:keyword:21119/
https://www.aktualne.cz/wiki/zahranici/rusko/r~i:wiki:1888/
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Závěr  

 

Tichá noc, přesvatá noc,                                                                                                                                               
náhle v ní jásot zní,                                                                                                                                        
vstávej, lide můj,  tmu z očí střes ….                                                               T: V. Renč 1968 – N: F.X.Gruber 1818 

„Bylo to 24. prosince roku 1818, když výpomocný duchovní Joseph Mohr v nově založené farnosti sv. 
Mikuláše v Oberndorfu předal tamnímu zástupci varhaníka Franzi Xaveru Gruberovi, který byl toho času 
také učitelem v Arnsdorfu, báseň s prosbou o napsání příhodné melodie pro dva hlasy, sbor a kytaru. 
Posledně jmenovaný předal ještě téhož večera hudebně nadanému duchovnímu dle jeho přání 
kompozici, která téže svaté noci za všeobecného aplausu byla zazpívána...“. tolik F.X.Gruber, autor 
hudby světoznámé vánoční písně Tichá noc. 

Píseň byla napsána z nezištných důvodů jako odpověď na duše lidí usoužené neustálými napoleonskými 
válkami a zračí se v ní společná láska Grubera i Mohra k hudbě a umění. Píseň byla přeložena do víc jak  
300 jazyků. 

Kostel svatého Mikuláše v Oberndorfu,  kde poprvé píseň zazněla, byl později poškozen při povodních 
a následně byl zbourán. Dnes na jeho místě stojí kaple nazvaná Tichá noc. 

 

Také další  „osmičkové výročí“…    a dokonce 2x 

 

Šťastný a veselý! 

Dřevěný kostel na Velké Lhotě, kde v letech 1875-1895 působil jako evangelický farář Jan Karafiát (1846-1929), autor 
populárních Broučků 

 

 

Zpracováno s využitím informací od obětavých občanů Veselé, pracovníků Obecního úřadu v Zašové, 
přátel a známých,  z vydávaných informačních médií  - s poděkováním všem jmenovaným.    

                                                                                                                                                      Jarmila Kubrická 


